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اعتراضات دانشجویی آمریکا و پلیس 
خبرنگاران مشغول کارند!

برخــورد پلیس آمریکا با دانشــجویان 
هوادار فلسطین در پردیس های دانشگاهی 
ایالات متحده این روزها یکی از ســوژه های 
بخش های خبری صداوسیمای ماست. در 
هر بخــش خبری روزانه ما تصاویر بســیار 
باکیفیت و شفاف از پردیس های دانشگاهی 
و دانشــجویان معتــرض کــه چادرهــای 
کمپینــگ را در محوطــه برپــا کرده انــد، 
می بینیم و البته صف های فشرده مأموران 
پلیس را. این دانشــجویان برای موضوعی 
کــه از قضا به مــذاق دولتمــردان ایالات 
متحده خــوش نمی آید تجمع کرده اند، اما 
رئیس جمهــور آمریکا می گویــد اعتراض 
حق آنهاســت، فقط شیشه نشــکنند و از 
سردادن شعارهای نژادپرستانه بپرهیزند... 
تلویزیون ما می خواهد خشــونت پلیس را 
در برخورد با دانشجویان آمریکایی نقد کند 
و حضور مأموران را در محیط دانشــگاهی 
به تصویر بکشد، اما نخستین موردی که به 
ذهن من روزنامه نگار مخاطب این تصاویر 
می رسد، چیز دیگری است. با خود می گویم 
چه تصاویر شفافی که در آن همه جزئیات 
مشــخص اســت؛ از چهره پلیس و نشان 
روی ســینه و بازو تا نحوه برخــورد آنها و 
دانشجویان و شــعارها و مکالماتی که رد 
و بدل می شــود. به عبــارت بهتر ذهن من 
مخاطب می رود سراغ خبرنگار و فیلم بردار 
و عکاســی که در نهایت امنیت در محیط 
اعتراضات حاضر است و کار خود را می کند. 
نه پلیســی برای او خط و نشان می  کشد و 
دوربینش را می شکند که چرا تصاویر ما را 
ضبط می کنی و نه نیروهای دیگر در صحنه 
حاضر هســتند برای جمع کــردن و بردن و 
دور کردن خبرنگار و عکاس و معترض. آن 
پلیس می داند اگر خشــونتی هم مرتکب 
شود و اضافه کاری کند، باید پاسخ گو باشد، 
همان طورکه در ماجرای جورج فلوید بود 
و برکنار شد و حتی همســرش از او طلاق 
گرفــت. در صحنه اعتراضات دانشــجویی 
دانشگاه های آمریکا هرکس کار خودش را 
می کند؛ دانشجوی معترض شعار می دهد، 
تحصن می کند و حتــی گاهی کلاس را به 
هم می ریزد. پلیس فراخوانده شده از سوی 
رؤســای دانشــگاه در صحنه حضور دارد 
برای کنترل جمعیت معتــرض و برخورد 
با هرج ومرج؛ لابد خشــونت هم می کند و 
اشتباه هم مرتکب می شود. از همه مهم تر 
اینکــه خبرنگار و عکاس هم ســر صحنه 
اســت و همه وقایع را ثبت و ضبط می کند 
تا پلیس خاطــی ادعا نکند پلیس نماها در 
صحنه حاضر بوده و اشــتباهاتی مرتکب 
شــده اند. جالب اینکه نه تنها خبرنگاران و 
عکاس های آمریکایی در صحنه اعتراضات 
حاضر هســتند که خبرنگاران کشــورهای 
دیگر هم کار خودشــان را می کنند و حتی 
به پخش مستقیم و زنده تصاویر تجمعات 
می پردازنــد؛ از جمله خبرنــگار جمهوری 
اســلامی ایران که تا به حــال در محدوده 
این اعتراضات حاضر بوده و خبر و گزارش 
و فیلم ارسال کرده اســت. برای مثال، من 
مخاطب روز پنجشنبه سیزدهم اردیبهشت 
در بخــش خبری ســاعت ۱۴ شــبکه اول 
ســیما تصاویری زنده و مستقیم از تحصن 
دانشجویان در محوطه یکی از پردیس های 
دانشگاهی لس آنجلس را دیده ام. تا امروز 
که ایــن تجمعــات و ماجراهای پیشــین 
و مشــابه را دنبــال کرده ایــم نشــنیده ایم 
خبرنگاران حاضر در میدان پس از انتشــار 
خبرهــا و گزارش ها و عکس هــا به ارتباط 
با دولت های متخاصم متهم  شــوند، برای 
ارائه پــاره ای از توضیحات احضار یا دعوت 
 شوند، کار به بازداشت و حبس و قید وثیقه 
 بکشــد و مواردی از این دست. یادمان بیاید 
آن کس که صحنه خشونت مرگ بار پلیس 
آمریکا را بــا جورج فلوید فیلم برداری کرد، 
خبرنــگار نبــود و شــهروندی معمولی و 
صاحب گوشــی دوربین دار بود. او با انتشار 
آن فیلــم تــا مدت ها ایالت هــای مختلف 
آمریکا را درگیر جنبش «زندگی سیاه ها مهم 
است» کرد. جنبشی که موج آن به بریتانیا و 
دیگر کشورها هم رسید. اما منتشر کننده آن 
تصویر نه   تنها به جاسوسی برای کشورهای 
دیگر متهم نشــد که جایزه گرفت. آن فرد 
باعث شد در برخی ایالت های آمریکا قانون 
برخورد پلیس با مظنون و فرد بازداشــتی 
تغییر کند و از جمله فشــار زانــو بر گردن 
از رفتار پلیس حذف شــود. او مجرم نبود، 

خبرنگار بود.

برنامه های سلامت محور نیاز به انقلاب 
محتوایی دارند

مسعود صابری، پزشک متخصص جراحی مغز و اعصاب که در برنامه های 
تلویزیونی هم به عنوان مجری حضور داشــته اســت، بــا ضعیف خواندن 
برنامه های تلویزیونی در حوزه ســلامت و پزشکی، از نگاه کاسبکارانه به این حوزه 
انتقاد کرد. مســعود صابری که پیش از این در برنامه های تلویزیونی مانند اکســیر 
به عنوان اجراکننده حضور داشته است، گفت: متأسفانه در حوزه پزشکی و سلامت 
نه تنها با تعداد بســیار اندکی از برنامه ها روبه رو هستیم، بلکه همین انگشت شمار 
برنامه های موجود نیز گاهی حداقل ترین استانداردهای محتوایی را ندارند. او افزود: 
در کشــورهای توســعه یافته بیش از ســه دهه اســت به این نتیجه رسیده اند که 
رســانه های جمعی پرمخاطب، بهترین گزینه برای اشاعه ســلامت و پایین آوردن 
هزینه هــای ســنگین این بخش برای دولت ها هســتند، اما ما هنــوز هم به عنوان 
برنامه های صرفا سرگرم کننده با آن برخورد می کنیم که اگر اسپانسری نداشته باشند 
اصلا تولید نمی شــوند. صابری ادامه داد: بسیاری از برنامه های موجود در راستای 
انتفاع اسپانسرهایشــان تولید می شوند که البته این چیز مذمومی نیست، اما نه در 
حوزه ای مثل سلامت. در این  حوزه باید سلامتی مردم اولین و آخرین اولویت باشد و 
تولیدکننده نباید دغدغه این را داشــته باشــد که برای تأمین هزینه هایش، محتوای 
برنامه را به شــکل خاصی تغییر دهد. مسعود صابری همچنین گفت: با توجه به 
ساختار صداوسیما در ایران، به جرئت می توان گفت اگر رسانه ملی حمایت نکند، 
ساخت برنامه سالم، جذاب و پرمخاطب در حوزه سلامت و آموزش مسائل پزشکی 
غیرممکن است. او افزود: در حال حاضر و با برنامه های موجود در حوزه تلویزیون، 
باید گفت نیازمند  یک انقلاب فرمی و محتوایی در حوزه سلامت در تلویزیون هستیم؛ 
چراکه برنامه های موجود غالبا تنها در حوزه فرم توانسته اند تا حدی خود را به روز 
کنند و در حوزه محتوا کماکان با کلیشــه های تکراری مجری و کارشــناس روبه رو 
هستیم که بسیار به زحمت می شود گفت محتوای مطرح شده حداقل استانداردها 
را دارد. صابــری با تأکید بر لزوم تغییر سیاســت های مدیریتی در حوزه برنامه های 
سلامت محور گفت: نباید به این حوزه نگاه کاسبکارانه ای داشت؛ چون کوچک ترین 
خطاها در آن می تواند با جان مردم بازی کند و از سویی هم هزینه های هنگفت برای 

دولت ها به وجود بیاورد.

واکنش سازمان بیمه سلامت ایران
به گزارش«شرق»

سازمان بیمه ســلامت ایران، با ارسال جوابیه ای به روزنامه شرق، نسبت به 
گزارش «دردســر مزمن دارو» واکنش نشان داد. متن این جوابیه به شرح زیر 
است: سردبیر محترم سایت شرق، با سلام و احترام؛ با توجه به درج مطلبی در روز 
دوشــنبه مورخ ۳ /۲ /۱۴۰۳ آن رسانه وزین و مردمی با موضوع «دردسر مزمن دارو» 
خواهشــمند است دســتور فرمایید تا مطلب فوق جهت تنویر افکار عمومی در آن 
رسانه وزین و مردمی منعکس گردد. به استحضار می رساند  پیچیده تر شدن مسائل در 
بخش سلامت و به طور خاص در موضوعات مربوط به حمایت های بیمه ای، بیش از 
هر چیز با متعدد شــدن و افزایش پوشش های بیمه ای برای مردم ایجاد شده است. 
اضافه شدن بیش از ۱۰۰ گروه بیماری در صندوق خاص و صعب العلاج که مشتمل 
بر بیش از ۳۵۰ بیماری مختلف است، با استفاده از بستر سامانه الکترونیکی صورت 
گرفته است. محاسبه و پرداخت یارانه دارو، حمایت یارانه ای از شیرخشک، حمایت 
از درمان ناباروری و بسیاری از تکالیف قانونی دیگر، تنها بر روی بستر این سامانه قابل 
انجام بوده اســت. یقینا بدون این بستر الکترونیک، انجام تکالیف قانونی و مطالبات 
مردم اساسا ممکن نبوده است. بنابراین نسخه نویسی الکترونیکی یک تسهیلگر بسیار 
اثربخش و ارزشــمند برای تکالیف قانونی و مطالبات بحــق مردم در حوزه بیمه و 
حمایت های بخش درمان و ســلامت شده اســت. برای تحویل دارو از روی نسخه 
الکترونیک معمولا از چند ســامانه اســتفاده می شــود. برای حدود ۹۰۰ قلم دارو 
ســرویس استعلام اصالت که به ســامانه تی تک معروف است از جانب غذا و دارو 
استعلام مربوطه را به داروخانه پاسخ می دهد. برای استفاده از استحقاق بیمه جهت 
داروهای تحت پوشش، چندین سرویس روی سامانه های نسخه نویسی الکترونیک 
مرتبط با تأمین اجتماعی و بیمه سلامت نیز استعلام می شود. بنابراین احتمال اینکه 
کار بیمار از هر یک از این ســه ســازمان دچار چالش باشد وجود دارد. ذکر این نکته 
الزامی است که مطابق دستور مدیرعامل محترم سازمان بیمه سلامت، با شروع روند 
به روزرسانی سیســتم نسخه نویســی و امکان ایجاد تأخیر در پاسخ سیستم، امکان 
نسخه نویسی کاغذی که پیش تر نیز در سازوکار بیمه ای میسر بوده، مورد تأکید بیش 
از پیش قرار گرفته است. همچنین بنا بر دستورالعمل های صادر شده، تحویل دارو با 
تعهد بیمه به بیماران حتی بدون ثبت در داروخانه نیز طی این مدت میســر است. 
درخصوص قطعی سامانه باید عنوان کنیم  هیچ گونه قطعی در سامانه نسخه نویسی 
الکترونیک سلامت سازمان بیمه سلامت نداشته ایم و مسئله محدود به ایجاد تأخیر 
در پاسخ در برخی ســرویس ها (به عنوان زیرسامانه های نسخه نویسی) بوده است. 
گواه این موضوع نیز آمارهای موجود از نسخه نویسی الکترونیک در هفته گذشته  -که 
فرایند بروزرسانی و ارتقای سیستم آغاز شده-  است. مطابق آمار، در پایین ترین حالت، 
روزانه بیش از ۱۵۲ هزار نســخه به صورت الکترونیک در ســامانه وارد شده که گواه 
استمرار ارائه خدمات الکترونیک است. همچنین به صورت میانگین در هفته گذشته 
عددی بیش از ۲۵۰ هزار نسخه در سامانه ثبت شده است. اگرچه این تعداد با سقف 
تعداد نسخ درج شده در ســامانه طی یک روز (رکورد روزانه) که حدود نیم میلیون 
نســخه است  فاصله دارد، اما دلیل محکمی بر استمرار ارائه خدمات نسخه نویسی 
الکترونیک و فقدان قطعی در سیستم اســت. اساسا الکترونیکی سازی فرایندها به 
شفاف شدن آنها کمک می کند. بسیاری از تخلفات در بسترهای سنتی صورت می گیرد 
و عملا حتی امکان رصد آنها میسر نمی شود. الکترونیکی سازی به طرز معجزه آسایی 
منجر به شفاف شــدن روندهای اجرائی شده اســت. اگرچه امکان بروز خطا در هر 
سیستمی وجود دارد و ممکن است به صورت استثنا  چنین رخدادی واقع شده باشد، 
اما بایستی مجددا تأکید شود بیمه سلامت به عنوان راهکارهای جایگزین در صورت 
بروز چنین اســتثنائاتی مواردی همچون پذیرش نســخ کاغذی و همچنین پرداخت 
خسارت متفرقه را در دستور کار قرار داده است. بنابراین اگر حسب اتفاق، نسخه ای 
از جانب پزشک به صورت الکترونیک نوشته شود ولی در سیستم نسخه نویسی برای 
داروخانه قابل رؤیت نباشد، بیمار می تواند با نسخه کاغذی مشابه اقدام به دریافت 
دارو تحت پوشــش بیمه نماید. اگر نســخه قابل رؤیت باشــد ولی امکان محاسبه 
بیمه ای آن (به دلایل فنی ســامانه) وجود نداشته باشد، امکان پرداخت هزینه ها از 
سوی سازمان بیمه گر به بیمه شده پیش بینی شده که تحت عنوان خسارت متفرقه 
انجام می شــود. امکان دیگری که در این زمینه فراهم شــده، رسیدگی با مسئولیت 
ســازمان بیمه سلامت اســت که به صورت اعطای اختیار به مدیران منطقه ای این 
سازمان انجام شده تا بتوانند هرگونه کندی در روند را جبران نمایند. شایان ذکر است 
در حال حاضر روزانه بین ۳۵۰ تا ۵۰۰ هزار نســخه تنها در ســامانه نسخه نویســی 
الکترونیکی بیمه سلامت ثبت می شود. در همین حدود نیز در سامانه تأمین اجتماعی 
ثبت نســخه روزانه وجود دارد. این عدد در شــهریور ماه ۱۴۰۰ و پیش از دستور اکید 
رئیس جمهــور محترم مبنی بر همکاری دســتگاه های مختلــف در اجرای الزامی 
نسخه نویســی الکترونیکی، برای بیمه سلامت روزانه بین دو تا سه هزار نسخه ثبت 
می شده. رشد ۲۰۰ برابری نسخه نویسی طی مدت یک سال افتخار بزرگی برای دولت 

محترم بوده است که زیرساخت دیگر اصلاحات بخش سلامت را تشکیل می دهد.

نجواهای یک هافبک چپ خبر

بازتاب

حصارکشی پارک لاله خاطره پارک قیطریه را زنده کرد

پارک خواری پشت نقاب «زنده باد درخت»
 شــرق: نزدیــک به یــک ماه اســت کــه تصاویــری از 
حصارکشــی در بخش جنوبی پارک لاله منتشر شده است. 
در این مدت پیگیری های فعالان محیط زیست و شهروندان 
تهرانــی که به این پارک قدیمی تردد داشــتند، درخصوص 
دلیل این حصارکشــی ها به نتیجه مشخصی نرسید  تا اینکه 
تجهیز این محــدوده به کانکس کارگاهــی و صحبت های 
برخــی از کارکنان پارک درباره احتمال آغاز به کار ســاخت 
بنایی که هنوز مشخص نیست قرار است بنایی اداری باشد 

یا فرهنگی، سبب اعتراض عمومی شد.
مرتضــی هادی جابــری مقــدم، عضــو هیئــت علمی 
دانشــکده شهرسازی دانشگاه تهران، با حضور در پارک لاله 
مقابل حصارهای ضلع جنوبی پارک لاله ایســتاد و خطاب 
به مردم گفت: محدوده ای بالغ بر سه هزار متر مربع را برای 
انجام عملیــات عمرانی به طور کامل حصارکشــی کردند. 
بعد از آنکه حساسیت ها درخصوص این پارک افزایش پیدا 
کرد، خبرهایی درباره ایجاد فرهنگســرا، ساختمان اداری و 
پارکینگ منتشر شد. در هر صورت کارگاه ساختمانی در حال 

احداث است.
به گفته او در این محدوده درختان انبوه و قدیمی وجود 
دارد و بعید به نظر می رســد هیــچ مدیریت خردمندانه ای 
چنین تصمیمی را برای این نقطه از مرکز شهر تهران بگیرد. 
ما در مرکز شــهر یک فضای ســبز و آزاد مشــابه پارک لاله 
نداریم و متر به متر این پارک ارزشــمند اســت. به هیچ وجه 
صلاح نیســت در ایــن نقطه، چنیــن اتفاقی بیفتــد؛ نه از 
نظر کارشناســی و نه از نظــر قانونی. در این پــارک نیاز به 

ساخت وساز هیچ بنایی نداریم.
محمدکریم آسایش،   کنشــگر و پژوهشگر شهری نیز در 
شــبکه اجتماعی ایکس تصاویری از تجمع شــهروندان در 
پارک لاله در اعتراض به حصارکشــی و تخریب فضای سبز 

توسط شهرداری تهران منتشر کرد.
او با اشــاره به تجمــع خودجوش دوســتداران محیط 
زیســت برای جلوگیری از تخریب بیش از سه هزار مترمربع 
از فضای ســبز بوســتان لاله بــه بهانه ســاختمان اداری 
شــهرداری، فرهنگســرا، پایگاه فرهنگی و حتی اســتفاده 
تجاری نوشــت: «مســئله مخالفان  با ساخت وساز پارک ها، 
اصل ساخت وســاز غیرقانونی در پارک اســت نه کارکرد آن 

مثل مسجد و...» .
بر اســاس اظهارات شاهدان و ساکنان اطراف پارک لاله، 
با اســتقرار کانکس در اطراف حریم پارک، این گمانه مطرح 
شده  که قرار است در این قسمت ساخت وساز اتفاق بیفتد و 

درختان محوطه قطع یا جابه جا  شوند.
پیــش از این هم کانال خبری دیده بان زیســت بوم ایران 
-که موضوع حصار کشی پارک قیطریه را  اطلاع رسانی کرده 
بــود- اعلام کرده بود: بخش بزرگــی از پارک لاله که مملو 
از درختان کهنســال است، به تازگی حصارکشی  و گفته شده 
قرار است در آنجا «ساختمانی از طرف شهرداری!»  احداث 

شود.
در ایــن کانــال تأکیــد شــده با توجــه بــه تعرضات و 
دســتکاری هایی که در بوســتان های دیگــر از جمله پارک 
اندیشــه و پارک قیطریه در حال وقوع اســت و پیش تر هم 
با حذف درختــان و  احداث بنا در این پارک صورت پذیرفته، 
خطر جدی است. از کنشــگران و مردم می خواهیم  نسبت 
به حذف عرصه مهمی از این بوســتان مرکزی شهر و حذف 
درختان کهنسال و ارزشمند آن با حساسیت بیشتری برخورد 
کنند و اجازه ندهند اتفاقات گذشــته و تعرضات مشــابه به 

دیگر پارک ها، در اینجا تکرار شود.
مهــدی بابایی، عضو شــورای شــهر تهران نیــز درباره 
ساخت وساز در بوستان ها، هرگونه فعالیت عمرانی بر خلاف 
مصوبات شــورا که منجر به تخریب فضای ســبز و درختان 

دانسته  غیرقانونی  را  شــود 
بود.

آخونــدی،  عبــاس 
اســتاد دانشــگاه تهــران و 
وزیــر کابینه هــای مرحــوم 
حســن  و  هاشــمی  اکبــر 
روحانــی هــم در واکنــش 
بــه حصارکشــی و احتمال 
ساخت وساز در پارک لاله، در 
کانال تلگرامی اش نوشــت: 
«واقعا نمی دانم چه از جان 
می خواهند؟  مردم  و  شــهر 
زندگی   بــا  لجاجتــی  چــه 
مردم دارند؟ شــگفت آنکه 
آشــکارا  که  دینی  نهادهای 
می بیننــد از نــام دین چنین 

سوءاستفاده می شود، خاموش اند.
نهادهــای به اصطــلاح اصولگرا معلوم نیســت به چه 
اصلی وفادارنــد؟ دولت و وزارت راه و شهرســازی درباره 
این تخلفات آشــکار از طــرح جامع و تفصیلــی و حقوق 
شــهروندی مــردم بی تفاوت اند. قــوه قضائیه نســبت به 
این گونه امور حساسیت خود را از دست داده  است. چگونه 
اینــان به خودشــان اجــازه می دهند در شــهری که اغلب 
روزهای ســال در وضعیت هوای ناسالم است، این گونه به 
تخریــب پارک ها و قطع درختان دســت یازند؟ شــمایان از 
کجا آمده اید که زندگی مردم برایتان پشــیزی ارزش ندارد؟ 
شورای شهر چه می کند؟ نهادهای مدنی کجایند؟ احزاب و 
گروه های اصلاح طلب چرا لب به اعتراض نمی گشایند؟ آیا 
نباید قدری آزادگی داشت و در برابر این تخلفات ایستادگی 

کرد؟ ما را چه می شود؟».
اما مهــدی عباســی، رئیس کمیســیون شهرســازی و 
معماری شــورای شهر تهران که پنجشــنبه ۱۳ اردیبهشت  
بــه پارک لالــه رفته بود، درباره حصارکشــی پــارک لاله و 
زمزمه های ساخت وســاز در بخش جنوبی این پارک قدیمی 
به ســایت اکوایران گفته اســت: پیگیــری و گفت وگوهایی 
با ریاســت شورای شــهر، معاون خدمات شهری شهردار و 
شــهردار منطقه داشتم و بر اساس هماهنگی و گفت وگوی 
انجام شــده با معاون خدمات شهری، پروژه ای در این نقطه 
احداث نمی شــود. او درخصوص احتمال ساخت مجتمع 
فرهنگی و هنری در این نقطه هم گفت: ما مخالف ساخت 
مجموعه های فرهنگی و هنری نیستیم، اما هر چیز در جای 
خودش. در جنوب بلوار کشــاورز اراضی توســعه دانشگاه 
تهران وجود دارد که چند صد متر با این نقطه فاصله دارد؛ 
می توان برای ســاخت چنین مجموعه هایــی با آنها تفاهم 
کرد. پارک قدیمــی لاله با درختان کهنســال از دارایی های 

معنوی و ارزشمند شهر است که باید از آن محافظت کرد.
دو خبرگــزاری مهر و فــارس نیز گزارشــی درخصوص 
حصارکشــی پــارک لاله نوشــته اند. مهر نوشــته اســت: 
روابط عمومی شــهرداری منطقه ۶ در این زمینه اعلام کرد: 
هرگونــه دخــل  و تصرف در بوســتان ها بر عهده ســازمان 
بوستان ها ست و شهرداری مناطق فقط در بحث نگه داشت 

بوستان ها دخیل است.
یکــی دیگــر از مدیران شــهری هــم گفته: ســرانجام 
حصارکشی مشخص نیست و شــاید کلا طرحی که مدنظر 
بوده لغو شود و اجرائی نشود. ساخت فرهنگسرا و سرویس 
بهداشتی از جمله پروژه های مطرح شده بوده که اجرای آن 

فعلا تعلیق شده و سرانجام آن مشخص نیست.
اما فارس به نقل از یک مســئول شــهرداری که نامش 
را ذکر نکرده، نوشــته اســت: این حریم سازی بر اساس نیاز 
پارک و بنا بر درخواســت مردم بعد از برگزاری جشــن ها و 
مراســمات متنوع ماه های قبل صورت گرفته و برای پروژه 
ایجاد فضای عمومی و آبنما برای زیباســازی بوســتان لاله 
است و قرار نیست حتی یک درخت هم در آنجا قطع شود. 
همچنان که برای کل پارک لاله پروژه بزرگ روشــنایی برای 
بهره برداری بیشتر مردم در نظر گرفته شده است تا این پارک 

با ظرفیت بالاتری در خدمت مردم باشد.
این در حالی است که این پارک به گفته مراجعه کنندگان 
همیشــگی اش که این روزها نگران از بین رفتن بخشــی از 

پارک هستند، نیاز به هیچ گونه بنایی ندارد.
محمد متینی زاده، عضو هیئت علمی مؤسسه تحقیقات 
جنگل ها و مراتع کشــور، بــه تناقض تابلوهــای تبلیغاتی 
شهرداری با شعار زنده باد درخت اشاره کرده و نوشته است: 
«شــهرداری در و دیوار شهر را پر کرده از تابلوهایی با شعار 
اصلی  زنده باد درخت و نیز آمارهایی در کاشت هایی که در 
این چند وقت انجام داده است. نمی دانم چرا این همه هزینه 

می کنند که بگویند ما آن طور نیســتیم، در حالی که شــواهد 
بسیاری نشــان می دهد هستند! در کشــوری که مصائبش 
برای عناصر طبیعی اش فراوان اســت، اصلی ترین سیاست 
باید حفاظت باشــد. متأسفانه نیســت؛ چه در طبیعت چه 
در شــهر. ارزش اکولوژیکی گیاهان و درختان چند ساله در 
هر کجای زمین چندین برابر کاشــت های تازه است و گاهی 
اصلا قیاس شدنی نیست؛ چون آنچه با گیاهان سن و سال دار 
به  وجــود می آید، ارزشــی افزوده تر دارد. خاکــی که از او 
تشکیل می شــود، ارگانیســم هایی که با او زندگی می کنند، 
میزبانی هایی که از فون پیرامون شــان انجــام می دهند، از 
یک ســو کارآمدتر  بودن شان در کاهش آلودگی، زیبایی های 
دیداری تکامل یافته، ظرفیت بیشــتر بــرای رهگیری رواناب 
و اوفــان، کاهــش مصرف انرژی و ... از ســوی دیگر و همه 
دیگر یافته های دانشــمندان می گوید نخست آنچه را داریم 
دو دســتی حفظ کنیم و بعد به فکر احیا و توســعه باشیم. 
فریب دهنده اســت که توجهی به جنگل چند میلیون ساله 
هیرکانی نداشته باشیم، کاشت نهال را در بوق و کرنا کنیم. 
به حریم باغ اســتثنائی گیاه شناســی ملی ایــران که ارزش 
تفرجی-حفاظتی آن ۵۴۳ میلیون دلار در سال برآورد شده، 
کوچک تریــن اهمیتــی ندهیم، برای حفاظتــش خود را به 
خواب بزنیم، پارک های قدیمی و شناســنامه ای شــهر را در 
تعاریف نادرســت از فضای سبز بگنجانیم، به بهانه ای چند 
هزار مترمربع از آنها را حصار بکشیم، آن وقت بیاییم شهر را 

با تابلوی زنده باد درخت پر کنیم».
او تأکید کرده اســت: «شــورای شــهر تهران باید کاری 
جدی برای این همه جســارت بــه مظلوم ترین عناصر زنده 
هســتی انجام  دهد. این اعتراضات محققان و کارشناســان 
حوزه های مختلف شهری، سیاسی نیست، برای زیست بهتر 
شهری است که سنگینی ترافیک، شلوغی و جمعیت بیش 
از حدش خردش کرده اســت. زنده بــاد درخت، اما باید در 
زمانه کنونی نوشــت زنده باد درخت، اما نه هر درختی! آن 

درختانی که فقط یک سری دوست داشته باشند».
بعد از تلاش های فعالان شــهری برای حفاظت از پارک 
لالــه، کارزاری با عنوان «پارک خــواری را متوقف کنید» نیز 
بــه راه افتاده اســت . این کارزار که با هشــتگ جای مردان 
سیاست بنشــانید درخت آغاز شده، خطاب به رئیس دیوان 
عدالت اداری و رئیس فراکسیون محیط زیست و کمیسیون 
شــوراهای  مجلس نوشــته است : «شــهردار تهران از سال 
گذشته تهاجم  خزنده ای را به صورت چراغ خاموش از طریق 
تغییــر کاربری فضای ســبز پارک های تهران بــه زیربناهای 

اداری، تجاری، فرهنگی و...  شروع کرده است...».
در بخــش دیگری از این نامه آمده اســت: «این حرکت 
ضد محیط زیستی تنها مختص به پارک قیطریه نبوده، بلکه 
در بیشــتر پارک های تهران عمومیت دارد  و پارک قیطریه به 
نماد این حرکت تبدیل شــده است. در بسیاری از پارک های 
تهران قســمتی از فضای ســبز پارک از طریق حصارکشــی 
از بقیه جدا شــده، بدون آنکه هیچ عملیاتی در پشــت آن 
در دســت اجرا باشــد  یا هیچ تابلوی معرفی پروژه عمرانی 
یا ســاختمانی ای در محل نصب شده باشــد. در حالی که با 
حصارهای نصب شــده عملا امکان دسترسی شهروندان و 
پرســنل پارک ها به آن قسمت و آبیاری  و رصد حال درختان 
محصــور وجود نــدارد و بیم و گمان آن مــی رود که پروژه 
خشــک کردن عمدی درختان به مرور زمان و مرگ  تدریجی 
آنها در جریان باشــد. به عنوان دو نمونه ضلع جنوبی پارک 
لالــه حدفاصل کارگاه ســاختمانی خط ۶ مترو و ایســتگاه 
آتش نشــانی و نیز پارک مریم در خیابــان کریمخان مقابل 
کلیســا حصارکشی شــده و قســمت زیادی از فضای سبز 
پــارک و زمین بازی کودکان  محصــور و غصب و بلاتکلیف 
رها شــده اســت. این روش دقیقا همان روشــی است که 
برج ســازها بــرای خشــک کردن 
تدریجی درختــان باغ های تهران 
و تغییــر کاربری آنها تا کنون از آن 

بهره برده اند».
در بخش دیگــری از این نامه 
«در حالی که  اســت:  شــده  تأکید 
کمر به قطع درختان شهر و مرگ 
تدریجی آنها بســته اند، شهر را با 
شعار زنده  باد درخت پر کرده اند. 
حکایــت آنها که به جای کاشــتن 
درخــت و توســعه فضای ســبز 
پارک ها، تابلــوی زنده باد درخت 
می کارند و در همان حال به قصد 
پارک خــواری درختــان پارک ها را 
محصور و فضای ســبز را غصب 

می کنند».

سحر طلوعی


